
^eprav sem `e nekaj ~asa `elel napisati svoje mnenje ter
razmi{ljanje o folklornih festivalih v Sloveniji, me je k
pisanju tega prispevka dokon~no spodbudil ~lanek gospe
Ne`ke Lubej, ki je v Folklorniku 2 (2006) objavila svoja
razmi{ljanja o folklornih festivalih v Sloveniji in njihovem
odnosu do slovenskih folklornih skupin. 

Vsekakor sem vesel tovrstnih razmi{ljanj, saj imamo v
Folklornem dru{tvu Val iz Pirana, kot organizatorju
Mednarodnega folklornega festivala Mediterana - MIFF,
podobne pomisleke. Torej pomisleke, ali vabiti folklorne
skupine iz Slovenije ali ne, in ~e jih vabimo, katere? Pa ne
samo to. [tevilni pomisleki se porajajo tudi pri izbiri folk-
lornih skupin iz tujine. 

Lahko zapi{em, da se pri organizaciji na{ega folklornega
festivala ~lani dru{tva vsako leto znova s po`rtvovalno-
stjo lotimo dela. Pri pripravi zadnjega smo pri{li do resne-
ga vpra{anja, ali vabiti folklorne skupine iz tujine, ki se
zavestno odmikajo od izvirnosti in se usmerjajo k spe-
ktakularnemu prikazu izro~ila, ali tiste, ki nimajo spe-
ktakularnega programa, so bolj izvirne, a so posledi~no
manj privla~ne za {ir{e  ob~instvo. Pri prireditvah in
morda {e bolj pri festivalih, ki jih folklorne skupine
pripravljamo, je eno klju~nih vpra{anj, ki si ga moramo
organizatorji zastaviti, komu je na{e delo namenjeno.
Verjamem, da bo ve~ina bralcev sogla{ala z mojo trditvijo,
da je eden od pomembnih kazalcev uspe{nosti festivala
{tevilo obiskovalcev, ki si prireditve ogleda. Potrebno se je
namre~ zavedati, da festival ne pre`ivi, ~e nima dovolj
denarja. @alostno, ampak resni~no. Brez denarja prepro-
sto ni mogo~e vabiti skupin, na~rtovati zanimivih ve~erov
in organizirati vse potrebno kot gostitelji.

^e pogledamo razpise za sofinanciranje programov lju-
biteljskih kulturnih skupin, ki jih objavlja Javni sklad RS
za kulturne dejavnosti, in potem  rezultate  razpisov,
lahko ugotovimo (podatki so javni in dostopni na spletnih
straneh), da je denarna pomo~ organizatorjem festivalov
(in tudi drugih projektov folklornih dru{tev) dokaj skopa,
da ne re~em sme{na, {e zlasti, ~e jo primerjamo s pomo~jo
ostalim projektom, ki jih dru{tva izvajajo (npr. izdelava
ali nakup kostumov ali nakup in{trumentov ali obnova
prostorov).

In verjetno je tako tudi prav. Za obstoj in delovanje
dru{tva je bolj kot sama organizacija festivala pomemben
nakup in{trumentov ali kostumov, saj si je brez njih te`ko
zamisliti nemoteno delovanje skupine in izvedbo
kakovostnih nastopov, ki predstavljajo enega od ciljev
delovanja folklornih skupin. Zato ostaja dejstvo, da so
folklorni festivali v Sloveniji bistveno odvisni od finan-
ciranja ob~in in podjetij, ki imajo posluh do tovrstnih
dejavnosti. 

Folklorni festivali v zameno za podarjena sredstva spon-
zorjev lahko ponudijo le bolj ali manj uspe{no reklamira-
nje darovalcev na samih prireditvah, ki so glede na izbor
skupin (tujih in/ali doma~ih) bolje ali slab{e obiskane. In
tukaj pridemo do jedra problema. Festivale si ogleda
ve~inoma strokovno manj podkovano ob~instvo, ki si bolj
kot izvirnosti in pristnosti `eli pestrosti in zanimivosti
prikazanega. [e ve~ od tega - `eli si tudi atraktivnosti. In
konec koncev so festivali namenjeni {iroki mno`ici
obiskovalcev in ne le desetim, dvajsetim poznavalcem
izro~ila, ki so si pri{li ogledat skupine.  

S tem nikakor ne `elim razvrednotiti prizadevanj sloven-
skih folklornih skupin in trditi, da so te manj primerne za
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Plesalka iz Folklorne skupine Stanko Paunovi} (Pan~evo, Srbija)
na Jurjevanju v ^rnomlju.

(Foto: Janez Er`en, Le plesat me pelji 2006, ^rnomelj, junij 2006.) 

Druga~nost folklornih skupin iz tujine je za gledalce in za 
organizatorje zanimiva. Na fotografiji Folklorna skupina Inovec 

iz Zlatih Moravc s Slova{ke na Jurjevanju v ^rnomlju. 
(Foto: Janez Er`en, Le plesat me pelji 2006, ^rnomelj, junij 2006.) 
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sodelovanje na na{ih festivalih, kakor pa tuje. A za {ir{e
ob~instvo so vsekakor bolj privla~ne tuje skupine, ki z bolj
ali manj izvirnim programom ponujajo vpogled v
druga~no, morda celo eksoti~no izro~ilo. To je dejstvo in
vsak organizator festivala to ve.  

“Valovci”, ki na doma~em obmo~ju vsako leto pripra-
vljamo folklorni festival, imamo morda prednost pred
drugimi, ker `ivimo na etni~no me{anem prostoru in ob
mo`nostih medregionalnega povezovanja razmi{ljamo
bolj na {iroko. Ob dejstvu, da smo ~lani  Evropske unije,
se mi zdi povezovanje z bli`njo Furlanijo in celotno Istro
prav tako pomembno kot  povezovanje znotraj meja na{e

dr`ave. Morda bi tovrstna povezovanja slovenskih folk-
lornih skupin morali spodbujati tudi na obmo~nih,
medobmo~nih in dr`avnih sre~anjih, saj verjamem, da bi
se tako med skupinami in njihovimi vodji spletla mnoga
znanstva in prijateljstva, ki bi omogo~ala pogostej{a in
bolj aktivna ~ezmejna sodelovanja. 

Tukaj pa vidim drug problem, saj se nekatere skupine leto
za letom uvr{~ajo na medobmo~na in dr`avna sre~anja,
druge pa kljub malenkostno manj kakovostnim pro-
gramom nanje ne pridejo. Morda se motim, a zdi se mi
tako. Zanimivo bi bilo opraviti statistiko izbranih skupin
v zadnjih desetih letih, saj bi bili verjetno presene~eni nad
rezultati.  Morda bi bilo v~asih bolje izbrati oziroma
izpustiti  skozi “sito” malenkostno slab{o skupino ter jo
tako nagraditi. Torej ne “re{evati” skupin, ki imajo neko-
liko slab{i program z vabili na mednarodne folklorne fes-
tivale v Sloveniji, ampak jih spodbuditi z izbiro na
dr`avna sre~anja. Odgovornost v tem pogledu morajo pre-
vzeti strokovni spremljevalci sre~anj.

Vsekakor je lepa zamisel naj se festivali osredoto~ajo na
prete`no slovenske skupine in kakor je ugotovila `e Ne`ka
Lubej, tak{ni festivali obstajajo in tudi dobro delujejo. ^e
pa pogledamo objektivno, organizator festivala ne more
re{evati problema, ki nastane zato, ker oblikovalci pro-
gramov za dr`avna sre~anja izbirajo leto za letom iste
skupine. Nedvomno v kakovosti celotnega programa med
izbranimi skupinami za dr`avno sre~anje in tistimi, ki
niso izbrane, ni velikega prepada. Vsaj za primorske
skupine bi si upal trditi, da v zadnjih letih ni bistvene ra-
zlike med bolj{imi in slab{imi. Morda je na drugih
obmo~jih druga~e.

Otro{ka folklorna skupina Kulturno umetni{kega dru{tva Kosta Abra{evi} iz Ba~ke Palanke (Srbija)
na Jurjevanju v ^rnomlju. (Foto: Janez Er`en, Le plesat me pelji 2007, ^rnomelj, junij 2007.)  

Organizatorji mednarodnih folklornih festivalov se stalno
sre~ujejo s te`avo, kako na festival privabiti dobro tujo skupino

in koliko verjeti vnaprej{njim zagotovilom, da je res dobra 
in za festival primerna. Na fotografiji je 

Folklorna skupina Tarskutis iz Litve.
(Foto: Janez Er`en, Le plesat me pelji 2007, ^rnomelj, junij 2007.) 
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Vsak festival v svetu, in verjetno tudi v Sloveniji, je nastal
in `ivi zaradi svojega posebnega vzroka in ima poseben
namen. Mednarodni folklorni festival MIFF je nastal zara-
di `elje po dru`enju in prijateljevanju folklornih skupin iz
sredozemskega obmo~ja, ki se jim ob~asno pridru`ijo tudi
skupine od drugod. Du{o festivala predstavljamo tisti, ki
verjamemo vanj, ne moremo pa brez denarja, ki ga zago-
tavljajo sponzorji in donatorji. Slednji so vsekakor bolj
zadovoljni in bolj dobrodu{ni pri dodeljevanju sredstev, ~e
gostimo folklorne skupine iz Gr~ije, [panije, Malte …, kot
pa ~e gostimo folklorne skupine iz Slovenije. Kakovost
sodelujo~ih jih `al bolj malo zanima, zagotavljam pa, da
kakovost zanima nas. Pa tudi ~e morda navzven to ni
vedno opazno in kdaj pa kdaj na festivalu dobimo
skupino, kakr{ne si ne bi `eleli. Besedni opisi, obljube,
zvo~ni posnetki in videoposnetki, ki jih dobimo od
skupin, ki naj bi pri{le na festival, v~asih obetajo veliko, ko
pa skupine pridejo in nastopajo, ugotovimo, da se opisano
stanje od dejanskega mo~no razlikuje. 

Moram poudariti, da je zgoraj napisano le moje
razmi{ljanje, ki je nastalo ob poznavanju razmer pri festi-
valu, ki ga pripravljamo “Valovci”. Upam, da drugi nima-
jo takih izku{enj. Prav pa je, da si pomagamo, da izra`amo
svoja mnenja in da vsakdo s polno odgovornostjo za vsa
svoja dejanja ubira svojo pot. S pisanjem ne `elim pole-
mizirati, temve~ spodbuditi druge organizatorje festival-
ov, da zapi{ejo svoje mnenje. 

In na koncu {e tvoren predlog. Glede na veliko {tevilo folk-
lornih festivalov, ki jih imamo v Sloveniji, bi bilo dobro, da
bi se organizatorji festivalov enkrat letno sre~ali. Tako bi
si lahko izmenjali mnenja in morda drug drugemu poma-
gali s kak{nim dobrim nasvetom. Predvsem bi bilo dobro
sli{ati izku{nje organizatorjev, ki pripravljajo festivale `e
vrsto let, saj verjamem, da bi bili pripravljeni pomagati ti-
stim, ki jih imamo manj. Morda bi lahko Javni sklad
Republike Slovenije za kulturne dejavnosti organiziral
tovrstna sre~anja, saj so tudi folklorni festivali pomemben
dejavnik razvoja folklorne dejavnosti v Sloveniji. 

Mednarodne folklorne festivale, ki so v Sloveniji, lahko popestrijo tudi folklorne skupine, delujo~e v
Sloveniji, v katere so vklju~eni pripadniki manj{inskih etni~nih skupnosti. Na fotografiji so ~lani

Srbskega kulturno umetni{kega dru{tva Vidovdan iz Ljubljane. 
(Foto: Janez Er`en, regijsko sre~anje folklornih skupin, ki izvajajo neslovenski program, Velenje 2007.) 




